
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 كلمة رئيس امتحرير

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 

وساهية والاجتماغية   المجلة الجزائرية نلؼلوم الإ

  ضالح بوبًيدر- 3جامؼة كس يطيية 

بسم الله امرحمن امرحيم  
 

 س يدنا محمد بن غبد الله، وامطلاة وامسلام ػلى أ شرف خلق يؼلم، لم مؼلم الإوسان ما امللم،الحمد لله خامق 

لى يوم الله، حسان اإ  الدين، ضلى الله ػليَ وػلى أ له وصحبَ ومن تبؼِم بإ

  أ ما بؼد،     

ياكم ُا نحن هلتلي والاجتماغية  الإوساهية من المجلة الجزائرية نلؼلوم امؼدد ال ول-  المجلد امرابع في مرة أ خرى واإ

AJHSS) « Algerian Journal of Human and Social Sciences »)  ضالح - 3لجامؼة كس يطيية

 ينهلون منها ما يحتاجون من ال غزاء وال ساتذة وامباحثين ةطلبل تكون هورا وسراجا مٌيرا لأ ن امتي ىتمنى بوبًيدر،

 متحليق رسامتيا امؼلمية  امطحيحو غزم بلمضي  كدما ػلى امطريق هتطلع  مغد كلَ تفاؤل ػلم ومؼرفة وجلافة و

هيا نجد من أ هفس يا سؼادة غامرة  .بتوفيق من الله جل وػلا لى امباحثين ػلى اختلاف أ فكارهم  اإ ونحن هلدم اإ

 ال مة - الدولة بياء" واختطاضاتهم ُذا امؼدد ال ول من المجلد امرابع والمخطص لمواضيع متؼددة ومتيوػة من بينها 

 تأ جير تكٌوموجيا المؼلومات والتطال ػلى أ داء الموارد ،كيفية امكذب بلإحطاءالمجتمع،  و الدولة ػلاكة مٌظور  من

في أ ي "المس تدامة، ضورة امكاتبة أ س يا جبار من خلال تحديات ترتيبات -  بياء امسلام ما بؼد امنزاعة،امبشري

، والذي هأ مل أ ن يلدم الإضافة المؼرفية وامفكرية في ُذٍ المجالت من أ جل تحسين "...مكان في منزل والدي

هتاجا  .  امبحث وامتكوين وتطوير المؼرفة في الدراسات الإوساهية والاجتماغية مضمونا واإ

ن ضدار اإ  وامكتاب من مختلف ال ساتذة تكون مٌبراً مفتوحا لجميع أ ن و والإبداع الجدية تس تهدف مجلة ػلمية  اإ

تطلب جهدا مهمة ت  هي الإوساهية، في المجالت الاجتماغية و والإسِامات امؼلمية المبدػةامكليات و الجامؼات  

 الدراسات والملالت وذلك من خلال  يع، الجم جهود تضافركبيرا وعملا دؤوب ل يمكن تحليلَ سوى بمشاركة و 

 مجلتيا أ ن هلوم بهذٍ المِام ػلى وجهِا امطحيح، وأ ن تكون ىرجو. وغروض امكتب امؼلمية الجادة وامتحليلات

  .ومثمرة مؼِم مطدرا مفائدة ومتؼة كرائيا ال غزاء ومس تهلا مؼلاكة مس تمرة

  رئيس امتحرير     

رياض بوريشامبروفيسور   



Editor’s Word 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 

University Constantine 3- Salah boubnider 

In the name of Allah the Clement and Merciful, 

 

We gladly meet you here again in the First issue of the fourth volume (Vol:04/N°:01) of the 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) of the University of Constantine 3- 

Salah Boubnider, which we hope will be a bright light and a shining path for dear students, 

professors and researchers. They need knowledge and culture, and we look forward to an 

optimistic and determined tomorrow for all of us to move forward on the right path to achieve 

our scientific mission with the grace of God Almighty.  

 

We feel overwhelmed with happiness as we present to researchers, from different disciplines, 

this first issue of the fourth volume devoted to various topics including : Building Nation -

State from perspective of the Relationship between the state - society ; How to Lie with 

Statistics; Impact of ICT on human resource performance ; Post-conflict Peacebuilding (Challenges to 

sustainable Peace Arrangements) ; The image of the author Assia Djebar in « Nowhere in my father’s 

house »..., which we hope will provide knowledge and intellectual addition in these fields in 

order to improve research and training and develop content and production of knowledge in 

human and social studies. 

 

The issuance of a scientific journal, aimed at seriousness and creativity and to be an open 

platform for all professors and writers from various colleges and universities and creative 

scientific contributions in the social and human fields, is a task that requires a great effort and 

tireless work that can only be achieved with the participation and concerted efforts of all the 

professors of our young university and other universities, through serious studies, articles, 

scientific analyzes and book presentations. We hope that we will carry out these tasks 

correctly and that our journal will be a source of benefit and enjoyment to our dear readers, 

and kicks off a continuous and fruitful relationship with them. 

 

 
Editor-in-chief 

Algerian Journal of Human and Social Sciences (AJHSS) 

University Constantine 3 - Salah boubnider 

 

Prof. Dr Riadh BOURICHE 
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